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ایجاد روابط فرهنگی با خارجی ها
کتـــاب »رنســـانس ایـــران؛ دانشـــگاه ملی ایران و شـــاه« 
یان تشـــکیل دانشـــگاه در ایران و  ابعـــاد مختلفـــی از جر
شـــکل گیری آمـــوزش عالی به شـــکل و شـــمایل امروز را 
یح کرده اســـت. کتابی به قلم علی شیخ الاســـام،  تشـــر
مؤسس و رئیس دانشگاه ملی ایران که »فرهیختگان« از 
اوایل مردادماه بخش های مختلف آن را منتشر کرده که 
کنون بخش دیگری از آن را از نظر می گذرانید. او پس از  ا
یح فضای کشور در روزگار تأسیس دانشگاه ملی و  تشـــر
نحوه پیگیری مقدمات شکل گیری آن، مرحله به مرحله 
ی ایـــن دانشـــگاه را بـــا  نحـــوه پیشـــرفت رونـــد پایه گـــذار

ک گذاشته است.  مخاطبان به اشـــترا

برای آموختن زبان های خارجی از دیرگاه معتقد بوده و 
هستم و یک عمر تجربه و دیدن مکاتب و دانشگاه های 
مختلف به من آموخته بود که بهترین راه فرا گرفتن یک 
بـــان خارجی مکالمـــه و مصاحبت و آموختن آن زبان  ز
نزد معلمان اهل آن زبان و کسانی است که به زبان مورد 
نظـــر از کودکـــی گفتـــن آموخته اند. از این جهت ســـعی 
بـــه این کرده بـــودم که کلیه معلمـــان زبان های خارجی 
در دانشـــکده زبان هـــای خارجی و ســـایر دانشـــکده ها 
یس می کنند. عاوه بر این  محلی زبانی باشـــند که تدر
کثرا  ممالک مختلفی که در تهران ســـفارتخانه داشتند ا
حاضر بودند بهترین معلمان زبان خودشـــان را مجانی 
ی از آن ها  یا نیمه مجانی در اختیار ما بگذارند و بسیار
یضی داشتند در تهران  انجمن های فرهنگی طویل و عر
که کار عمده آن ها آموختن زبان بود. ما برای اســـتفاده 
از این ســـرمایه عالی و موجود در تهران با ســـفارتخانه ها 
یس  و انجمن هـــای فرهنگـــی خارجـــی که مایل بـــه تدر
زبانشـــان در دانشـــکده جدید التأســـیس بودند مکاتبه 
کردیم و نمایندگان آن ها به دفتر آمدند و رفته رفته برنامه 
پای غربی  یان به بعضی ممالک ارو مســـافرت دانشـــجو
و خـــاور دور از ایـــن طریق ترتیب داده شـــد. ازجمله 12 
پایی و آســـیایی از من برای مسافرت و بازدید  کشـــور ارو
دانشگا هایشـــان و ایراد ســـخنرانی در زمینـــه تعلیمات 
عالیـــه دعـــوت کردند و به گرمی از مـــن پذیرایی کردند. 
همچنیـــن حســـب دعوت هایـــی که به عمـــل آمده بود 
چنـــد ســـخنرانی در انجمن هـــای فرهنگـــی خارجی در 
تهـــران بـــا تعداد مســـتمعان 400، 500 نفـــری ایراد کردم. 
مجموع این اقدامات و این ســـودا و ســـود باعث شـــده 
بـــود که ســـازمان امنیـــت و بعضی از قالتـــاق کهنه های 
منســـوب به ســـفارت انگلیس که باشک تعلق آن ها به 
انگلیس هـــا چندبرابـــر یک نفـــر تبعه انگلیس به کشـــور 
خـــودش بـــود بـــه جنب و جوش افتـــاده و مـــرا تحت نظر 
کامل داشـــتند. از راننده، پیش خدمت، منشـــی، رئیس 
ی دیگر مخبر و نماینده ســـازمان امنیت  دفتر و بســـیار

شـــده بودند. حتی دو ســـال متوالی منشـــی من خانمی 
ن ســـازمان امنیت و در  بود که از سرلشـــگر فردوس معاو
پشـــت پرده شخص دوم مملکت قباله نکاحیه داشت 
و از مازمـــان و صحابه اشـــرف پهلـــوی بود. )این خانم 
و هیچ شـــخص دیگری از طرف اشـــرف پهلوی و ســـایر 
ی ها به من معرفی نشده بود و از آغاز  شاهزادگان و دربار
تأســـیس دانشگاه تا موقعی که شاه دانشگاه را مصادره 
کـــرد و از دســـت مـــن درآورد حتی یـــک نفر از طرف او یا 
خانواده اش به من معرفی یا تحمیل نشـــد. شـــاه خودش 
هیـــچ گاه در امور دانشـــگاه تا من بـــودم دخالت نکرد و 
بســـتگانش همـــان ســـال های اول چون دیدنـــد توصیه 
ی کردند( من  نمی پذیـــرم از ســـفارش و توصیه خـــوددار
یانات کوچک ترین  کـــم و بیش با اطاع کامل از این جر
ناراحتـــی و مخالفتـــی از این محاصره ســـازمان امنیت 
نداشتم چون هیچ گونه قصد و غرضی نداشتم و دنبال 
هیچ گونه مقام دولتی نبودم چنان که چندین مرتبه که 
وزارت به من پیشنهاد شد از قبول آن معذرت خواستم 
و دنبـــال تغییـــر سیســـتم حکومـــت هـــم نبـــودم. از این 
جهت هربار ســـازمان امنیت حلقـــه محاصره را تنگ تر 
می کرد من خوشـــحال تر می شـــدم ولی دستگاه دولت و 
بالاخص ایادی خارجی به هیچ وجه اعتماد نمی کردند 
و قانع نمی شـــدند و باور نمی کردند چون می دیدند من 
بنیاد هایـــی را در هـــم می کوبـــم و متزلـــزل می کنـــم که به 
صاح آن ها نیست و مملکتی است محکوم به اینکه به 
حالت حلزونی باید اداره شود و هیچ چیز حقیقی نباید 
داشته باشد و حتی نظامی و دانشگاهی اش باید ادای 
ارتشی و اهل علم را درآورند و خود آن ها نباشد. از میان 
صد هـــا حادثه ای که چندین ســـال تقریباً بیشـــتر وقت 
مـــرا گرفتـــه بود و گاهی نمی گذاشـــت کارمـــان را هرچند 
دست و پا شکسته هم که باشد انجام دهیم به ذکر دو 
حادثه بسنده می کنم شاید بتوانم خواننده این کتاب را 
ی که از  به حقایق وضع زمان آشنا کنم. عزالدین مهدو
کارمندان مشهور به صحت عمل وزارت فرهنگ و مورد 
ی دانشگاه  یاســـت حســـابدار اعتماد همگان بود را به ر
منصـــوب کرده بـــودم تا لااقل با بودجه ناچیز دانشـــگاه 
ی بـــه من  از شـــر دله دزد هـــا آســـوده باشـــم. نام بـــرده روز
ی( از دوســـتان قدیمی ســـناتور  گفـــت مـــن )یعنی مهدو
سیدجال الدین تهرانی ام و او )یعنی تهرانی( میل دارد 
شـــما را ماقات کند و از فضاســـت و تقاضایی هم از 
شـــما ندارد و صرفاً آوازه شـــهرت و کار های شما باعث 
ی  شـــده که تقاضای دیدار شما را دارد. تقاضای مهدو
را پذیرفتم و وعده ماقاتی گذاشت و سیدجال الدین 
ی بـــه دفتـــر من آمد. با اینکـــه این اولین ماقات بود  روز

و قبـــا یکدیگر را ندیده و نمی شـــناختیم. 
ادامه دارد...

هزینه طرح های توسعه ای از محل اقتصاد دانش بنیان 
تأمین می شود

دکتـــر محمدمهـــدی طهرانچـــی، رئیس دانشـــگاه آزاد اســـامی در نشســـت 
مســـئولان بسیج دانشجویی دانشـــگاه آزاد که با عنوان »پیشگامان ر هایی« 
در ســـالن شـــهید مطهری ســـازمان مرکزی برگزار شـــد، گفت: »یاد و خاطره 
شـــهدای انقاب اسامی، شـــهدای مقاومت به ویژه سید شهدای مقاومت 
سید حسن نصرالله و شیخ هاشم صفی الدین و همه شهیدانی که در اعتای 
مفهوم مقاومت و مفهوم سلطه ناپذیری جان بابرکت خود را تقدیم حضرت 
یـــم و درود می فرســـتیم به بســـیجیان که  ی تعالـــی کردنـــد، گرامـــی می دار بار

ادامه دهنـــدگان راه رزمنـــدگان دفاع مقدس و مقاومت و جهاد علمی اند.« 
ی افزود: »بسیج شجره طیبه ای است که هر کس بتواند خصلت بسیجی  و
پیدا کند و در این سازمان به معنای واقعی قرار بگیرد، توانسته راه رشد را در 
مقابل راه طغیان بپیماید. برای بنده حضور در جمع دانشـــجویان بســـیجی 
بسیار مغتنم است به دو دلیل اول اینکه عیوب کار خود را بشنوم همانطور 
ی عُیوبی« و دوم اینکه خودم را جدای از 

َ
ی مَن أهدی إل

َ
که »أحَبُّ إخوانی إل

بسیج و بسیجیان نمی دانم.« دکتر طهرانچی با اشاره به موضوع مطرح شده 
توســـط یکی از نمایندگان بســـیج دانشـــجویی درخصوص مطالبات برخی 
یه دانشـــگاه آزاد مربوط  از اســـاتید اظهار کرد: »هشـــت تا 10 درصد کل شـــهر
یه آن ها از طرف بنیاد  به دانشـــجویان عزیز شـــاهد و ایثارگر می شـــود که شهر
شـــهید پرداخت نمی شـــود. رشته پزشکی استاندارد های خود را دارد و باید 
نســـبت اســـتاد به دانشـــجو که استاندارد وزارت بهداشـــت یک به 9 است، 
رعایت شـــود در حالی که این نســـبت برای دیگر رشـــته ها یک به 43 است. 
ینه رشـــته های علوم پزشکی از دیگر  آیا این عدالت اســـت که برای تأمین هز
ی با اشـــاره به اعتراض های صورت گرفته نسبت به  ینه کنیم.« و رشـــته ها هز

یه دانشجویان جدیدالورود رشته های علوم پزشکی خاطرنشان  افزایش شهر
کرد: »تعداد کل دانشـــجویان دکتری حرفه ای دانشـــگاه آزاد 2 هزار نفر است 
و عمـــا ســـهمی در بودجـــه مـــا ندارد. دانشـــگاه آزاد ســـالانه حـــدود 400 هزار 
دانشجوی جدیدالورود دارد. پس اعتراض نسبت به این موضوع یعنی ما از 
ینه تحصیل این 2 هزار نفر را پرداخت  یم تا جبران هز 398 هزار نفر پول بگیر
یه علوم پزشکی دانشگاه آزاد  کنیم.«دکتر طهرانچی ادامه داد: »افزایش شهر
موضوعی اســـت که با درخواســـت معاون آموزشی وزارت بهداشت و توسط 
نماینده آن ها در هیئت امنای دانشـــگاه آزاد و در شـــورای معین مطرح شـــد 
و در خردادماه مورد تصویب قرار گرفت؛ هرچند ما ماحظات لازم را انجام 
کـــه پیشـــنهاد مطرح شـــده بیشـــتر از افزایش تصویب شـــده بود.  دادیـــم؛ چرا
پیشنهاد دیگری که مطرح کردیم این بود که دانشجویانی که قادر به پرداخت 
ینه نیســـتند، می توانند مانند دانشـــگاه های دولتی تعهد و طرح خود  این هز

را در دانشگاه آزاد بگذرانند.« 

براساس عدل، شهریه علوم پزشکی را افزایش دادیم
یه دانشجویان  ی خاطرنشـــان کرد: »اینکه یکی از دانشـــجویان درباره شـــهر و
علوم پزشـــکی ما را دعوت به عدالت می کند، باید بگویم ما براســـاس عدل، 
یه پزشکی  یه علوم پزشـــکی را افزایش دادیم. دانشـــگاه آزاد همواره شهر شـــهر
ک تعیین  را 80 تا صد درصد پردیس دانشـــگاه تهران محاســـبه می کند و ما
یه رشته پزشکی و دندان پزشکی برای ما دانشگاه تهران است، این در  شهر
حالی است که در سال 1402، 213 میلیون تومان قیمت خود رشته است، در 
ینه خوابگاه  حالی که این دانشـــگاه، حقوق اســـتاد را از دولت می گیرد و هز
یه پزشکی دانشگاه آزاد  گانه محاسبه می شود، بنابراین افزایش شهر نیز جدا
کاما قانونی و دقیق انجام شده است.« رئیس دانشگاه آزاد در بخش دیگری 

از ســـخنان خود در پاســـخ به اعتراض یکی از دانشجویان درباره به کارگیری 
دســـتیاران آموزشـــی گفت: »دانشـــگاه های خوب دنیا و کشورمان از دستیار 
آموزشـــی اســـتفاده می کنند، در دانشگاه آزاد نیز دســـتیاران آموزشی افرادی 
یس  جوان و باســـوادند که گزینش می شـــوند و به مراتب از اســـاتید حق التدر
که در گذشـــته وجود داشـــت، اولی تر بوده و با نسل جدید، هوش مصنوعی، 

ی در آموزش آشـــناترند.«  کاربرد فضای مجاز

دانشگاه آزاد پیشرو در فناوری های پیش رو است 
ی اســـت،  دکتر طهرانچی با بیان اینکه شـــعار امســـال دانشـــگاه آزاد بهره ور
ی که مرتبط با اقتصاد دانش بنیان نباشد، منع شدیم  کید کرد: »ما از کار تأ
ی دانشگاه آزاد در بانک ها  ی و سپرده گذار و اجاره دادن زمین های کشاورز
ی ایجـــاد کرده ایم تـــا رفتار  را ممنـــوع کـــرده، همچنیـــن یـــک اداره کل بهـــره ور
گر در هر واحد نسبت  یم. بســـیج دانشـــجویی هم ا واحد ها را زیر ذره بین ببر
کید بر  ی با تأ به عملکرد آن ســـؤال و طرح دارد، از آن اســـتقبال می کنیم.« و
ی بـــه هیچ عنوان در دانشـــگاه آزاد مطرح نیســـت، گفت:  اینکـــه ســـودمحور
یه دانشـــگاه آزاد معادل حقوق و دســـتمزد کارکنان و اساتید دانشگاه  »شـــهر
یه ای ســـاختمان  اســـت. این در حالی اســـت که زمانی از درآمد های شـــهر
می ســـاختند، اما ما به دنبال این کار نیســـتیم و برای طرح های توســـعه ای از 
ینه می کنیم. البته بنده هیچ گاه نقد گذشـــته  محـــل اقتصـــاد دانش بنیان هز
نکردم، اما واقعیت این است که دانشگاه آزاد که در سال 1362 افتتاح شد 
تا سال 1375 اوج جذب نیرو را داشته و ما از سال 1400 تا سال 1405 با اوج 
یال ســـنوات  تعداد بازنشســـتگان مواجهیم و این در حالی اســـت که یک ر
برای بازنشســـتگان نگه نداشـــته بودند و ما 2 هزار میلیارد تومان فقط بابت 

پاداش بازنشســـتگی در این مدت پرداخت کردیم.« 

بازنشسته ها را اذیت نکنید
2 مانع تأخیر امضای قرارداد بیمه تکمیلی بازنشستگان 

برخـــی از اعضـــای کانـــون بازنشســـتگان تأمیـــن اجتماعـــی در گفت وگـــو بـــا 
، اصل ماجرای تأخیر در به نتیجه  »فرهیختـــگان« گفتنـــد طی چند روز اخیر
نرسیدن بیمه تکمیلی بازنشستگان تأمین اجتماعی، چانه زنی نماینده تأمین 
اجتماعی )بخوانید دولت( و نماینده بازنشستگان با شرکت بیمه آتیه سازان 
حافظ بر ســـر تعیین حق بیمه بوده اســـت. ظاهراً شرکت بیمه طرف قرارداد با 
لحاظ کردن تورم، افزایش قیمت خدمات پزشـــکی و درمانی، اعداد بالاتری 
را به عنوان حق بیمه به دولت و نمایندگان بازنشســـتگان پیشـــنهاد می کند و 
حتی کف این مبلغ را نیز به آن ها متذکر می شـــود و مدعی شـــده پایین تر از 

یان دهی شرکت خواهد شد. آن، موجب ز
در اینجـــا تعییـــن حـــق بیمـــه و توافـــق دو طرف با دو مشـــکل اساســـی روبه رو 
می شـــود. اول اینکه دولت و نماینده بازنشســـتگان عدد پیشنهادی از سوی 
شرکت بیمه را نمی پذیرند و شرکت بیمه نیز زیر بار عدد پیشنهادی دولت 

و بازنشستگان نمی رود. 
اما مشکل دوم مربوط به سهم دولت از حق بیمه پرداختی بوده است. ظاهراً 
دولت مدعی بوده حق بیمه را همانند یک سال اخیر )حدود 150 هزار تومان( 
پرداخت خواهد کرد. این موضوع با مخالفت نمایندگان بازنشستگان روبه رو 
کـــه آنان معتقد بودند بازنشســـتگان توان کافـــی برای پرداخت  می شـــود؛ چرا

مبلغ مازاد را ندارند. 
درخصوص مورد اول یعنی مشکل توافق بر سر عدد حق بیمه ماهانه، صورت 

مالی شـــرکت بیمه آتیه ســـازان حافظ که شرکت فرعی سازمان بیمه سامت 
نیز است؛ نشان می دهد در آذرماه 1401 حق بیمه ماهانه بازنشستگان تأمین 
اجتماعی 205 هزار تومان تعیین شـــده اســـت. این مقدار در آذرماه 1402 نیز 
گر افزایش حق  بـــا افزایـــش حدود 49 درصدی 305 هزار تومان تعیین شـــده. ا
بیمه ماهانه را همانند ســـال 1402، در آذرماه امســـال نیز حدود 49 درصد در 
نظر بگیریم، به عدد ماهانه 454 هزار تومان می رســـیم که با عدد توافق شـــده 
فعلی یعنی رقم 430 هزار تومان بابت حق بیمه هر بازنشسته فاصله 24 هزار 
تومانی دارند. در ظاهر شـــاید عدد 24 هزار تومان به ازای هر بازنشســـته عدد 
ی باشـــد که شـــرکت بیمه گر و طرف دولت و بازنشستگان چند روز  خنده دار
بخواهند بر سر آن چانه زنی کنند، اما نگاهی به صورت مالی حسابرسی شده 
ســـال 1402 این شـــرکت نشـــان می دهد اولاً طی سال 1402 حدود 88 درصد از 
درآمد شرکت از حق بیمه پرداختی بازنشستگان تأمین اجتماعی بوده است. 
پس هرگونه تغییر در نرخ حق بیمه بازنشستگان تأمین اجتماعی اثرات مثبت 
ی عملکرد مالی شرکت می گذارد. مورد دوم اینکه، طی  و منفی چشمگیری رو
ســـال 1402 درآمد شـــرکت از حق بیمه 5 میلیون و 168 هزار نفر بازنشســـتگان 
تأمین اجتماعی حدود 13.8 همت و خســـارت پرداختی شـــرکت به آنان نیز 
12.4 همت بوده که در نهایت منجر به ســـود ناخالص 1.4 همتی )معادل 10 

درصد سود ناخالص( شده است. 
بـــر این اســـاس، با احتســـاب 5 میلیـــون و 168 هزار نفر بیمه پرداز بازنشســـته 
، حتی کاهش 24 هزار تومانی حق بیمه به  تأمین اجتماعی به شرکت مذکور

ازای هر بازنشسته نیز می تواند درآمد شرکت را حدود 1.5 همت کاهش دهد، 
1.5 همتـــی کـــه در برابر هزینه های تأمین اجتماعی و دولت عددی نیســـت 
، آن را از ارائه خدمات و  یان به شـــرکت بیمه مذکـــور امـــا می توانـــد با تحمیل ز

ادامه فعالیت بازدارد. 
یان   پرواضح اســـت شـــرکت بیمه نیز زمانی که احســـاس کند وارد محدوده ز
خواهد شد، زیر بار کاهش حق بیمه نمی رود. همچنین توجه داشته باشیم 
ی وارد امضای قرارداد  شـــرکت بیمه آتیه ســـازان حافظ اولاً به صورت انحصار
با تأمین اجتماعی شـــده و 88 درصد درآمد حق بیمه ای شـــرکت نیز وابسته 
به این قرارداد اســـت؛ ثانیاً، این شـــرکت صرفاً در رشـــته  بیمه درمانی فعالیت 
می کند که یکی از پرهزینه ترین یا با بالاترین نســـبت و ضریب خســـارت در 
کشور ما و اغلب کشورهاست و اغلب شرکت های بیمه ای معمولاً یا زیر بار 
یسک های آن را با رشته  بیمه های دیگر که ضریب و نسبت  آن نمی روند یا ر

خسارت آن ها پایین بوده، پوشش می دهند. 
اما نکته پایانی اینکه، معمولاً دولت )در اینجا تأمین اجتماعی به نمایندگی 
کمیتی و شبه دولتی را  از دولت( ارائه خدمات توسط شرکت های دولتی و حا
به نوعی »مسئولیت اجتماعی« می داند که مدیران شرکت نیز باید زیر بار ضرر 
یان قرارداد ها رفته و دم نزنند. این موضوع با وعده دکتر مسعود پزشکیان  و ز
که شـــخص آقـــای رئیس جمهور  و دولـــت چهاردهـــم در تناقض اســـت؛ چرا
وعـــده داده کـــه با قیمت های تکلیفی، به شـــرکت های دولتی و شـــبه دولتی 

یان وارد نخواهد کرد.  ز

رنسانس ایران؛ دانشگاه ملی ایران و شاه بخش شصت وپنج چه خبر از دانشگاه 

ادامه از صفحه 1

 عضو هیئت علمی پژوهشگاه علوم انسانی 
 و مطالعات فرهنگی در گفت وگو با »فرهیختگان«:  

 مرجعیت علمی 
 با سهم فعلی پژوهش 

  GDP از 
بلندپروازی است


